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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid organiseerde op 31 mei 2001 een
hoorzitting over de problematiek van de interna-
ten, met de heer Wim Hanssens, Don Bosco Inter-
naat, Sint-Denijs-Westrem, mevrouw Lea Moeren-
hout, secretaris Bureau Internaten VSKO, de heer
Jef Wellens, administrateur-generaal van het Ge-
meenschapsonderwijs en de heer Gilbert Vannutte,
voorzitter van de beheerders van de internaten van
het gemeenschapsonderwijs.

1. Inleiding door de heer Gilbert Vanleenhove,
voorzitter

De voorzitter : De Vlaamse regering heeft de in-
tentieverklaring afgelegd dat de toegang tot de in-
ternaten voor iedereen verzekerd moet zijn, ook
voor kinderen van gezinnen die in kansarmoede
leven. De middelen zouden daarvoor op basis van
objectieve criteria worden verhoogd. Bij de begro-
tingscontrole werd gevraagd hoever het hier mee
stond. De minister heeft ons dinsdag geantwoord
dat het dossier van de internaten samenhangt met
de studie van de objectiveerbare verschillen, die
tegen het zomerreces wordt verwacht.

2. Toelichting door de heer Wim Hanssens, Don
Bosco Internaat, Sint-Denijs-Westrem

De heer Wim Hanssens, Don Bosco Internaat,
Sint-Denijs-Westrem : In de praktijk sta ik er mid-
denin en ik wil hier dan ook graag mijn verhaal
doen. Het is niet mijn streefdoel om alles toch
maar bij het bestaande te houden, ik wil wel objec-
tief nadenken over de vraag of de internaten nog
steeds een dienst voor de samenleving leveren.

Het antwoord op deze vraag is volgens mij een vol-
mondig ja. De ouders, de jongeren zelf, de leer-
krachten en de centra voor leerlingenbegeleiding
zijn het alvast met mij eens. Zij menen dat de inter-
naten een eigentijds en professioneel antwoord
geven op de stijgende vraag naar opvoedingson-
dersteuning.

Ons uitgangspunt is dat een internaat een zinvolle
en zelfs noodzakelijke dienst levert. Vaak wordt er
een beroep op ons gedaan omwille van de opvoe-
dingsondersteuning. Ouders kiezen niet zozeer op
basis van de bereikbaarheid of hun professionele
bezigheden voor een internaat, als wel omdat ze
met concrete zorgen in het opvoedingsproces wor-
den geconfronteerd.

Vanuit mijn praktijkervaring kan ik alvast meede-
len dat het cliché dat een internaat een luxeoplos-
sing is voor een luxeprobleem, niet opgaat. Meestal
staat het welzijn van de kinderen centraal in de be-
slissing kinderen al dan niet naar een internaat te
zenden. Ouders volgen het opvoedingsproces van
hun kinderen bewust op. Ze voelen sneller de
noodzaak om tijdig bij te sturen of ondersteuning
te zoeken bij het opvangen van bepaalde signalen
van hun kind. Daarvoor doen ze het liefst een be-
roep op professionele diensten. Ik verwijs naar de
vele vragen hierover bij de centra voor leerlingen-
begeleiding.

Ouders schuiven hun verantwoordelijkheid zo niet
af, integendeel. Zij zijn zich wel meer bewust van
de gevolgen van hun gewijzigde werk-, leef- en ge-
zinssituatie. Het getuigt juist van verantwoordelijk-
heidszin dat ouders hun eigen leefsituatie in functie
van de opvoeding en het welzijn van hun kinderen
kritisch beoordelen. Het internaat vervult daarbij
vaak een preventieve rol.

De hulpvragen hebben trouwens niet alleen be-
trekking op de studiebegeleiding. De ontwikkeling
van de totale persoon staat centraal. Het ontwikke-
len van sociale vaardigheden maakt deel uit van de
opdracht van de internaten. Het internaat is als het
ware een oefenschool in sociale vaardigheden.

Vaak nemen de ouders contact op met ons, maar
ook een niet onbelangrijk aantal jonge mensen
neemt zelf het initiatief om op internaat te verblij-
ven. Het samenleven met vrienden in combinatie
met een gezonde studiesfeer zijn voor hen de be-
langrijkste argumenten.

Doorverwijsinstanties zoals de centra voor leerlin-
genbegeleiding en OCMW’s bevelen het inter-
naatsleven aan voor jongeren die moeilijk een
goede richting vinden. De internaten vervullen dan
ook een belangrijke taak in het aanbieden van op-
voedingsondersteuning.

Dat alles zou een positieve evolutie zijn, ware het
niet dat onze dienst niet meer toegankelijk is voor
alle jongeren. Er moet immers inschrijvingsgeld be-
taald worden. Bij ons is dit vanaf volgend jaar 8.000
frank per maand. Dat is een probleem voor vele
ouders. Als christelijk internaat willen we ons rich-
ten tot alle jongeren, zeker tot jongeren die belem-
merd zijn in hun groei en ontwikkelingskansen. In
de pers las ik dat onderwijs de vicieuze cirkel,
waarin die jongeren zitten, bestendigt, in plaats van
democratiserend te werken. Onze dienst is enkel
bereikbaar voor kinderen van ouders met een ge-
middeld inkomen. De werking werd in het verle-
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den gerealiseerd door priesters en paters, nu door
vaak jonge, gemotiveerde professionelen, met een
bewonderenswaardige gedrevenheid. Dankzij hun
werkkracht en hun bereidheid om, vaak op vrijwil-
lige basis, te blijven werken, kunnen zij het onmo-
gelijke realiseren. Ik besef dat de toekomst van de
internaten niet zal afhangen van de professionali-
teit van de werking maar wel van het feit of we zul-
len kunnen rekenen op een rechtvaardige subsidië-
ring, zo niet worden internaten enkel toegankelijk
voor kinderen van bemiddelde ouders.

Ik zal nu de concrete situatie van ons internaat toe-
lichten. Dat geeft een beeld van onze penibele situ-
atie. Het is een vrij groot internaat met 240 jonge-
ren, afkomstig uit drie scholen, niet allemaal van
dezelfde inrichtende macht en zowel uit TSO, BSO
als ASO. Vanaf 30 jongeren krijgt een internaat een
beheerder. Ons internaat heeft één beheerder voor
240 jongeren. We hebben een econoom, die deel-
tijds betaald wordt en voor de rest van de tijd
werkt hij op vrijwillige basis. Er zijn 11 opvoeders.
We hebben één arbeider en vier DAC’ers, die in-
staan voor het onderhoud. We beschikken over
werkingsmiddelen : een forfaitair bedrag van
750.000 frank en 23.166 frank per jongere. Dat
brengt ons tot een bedrag van ongeveer 5.500.000
frank. Daarenboven krijgen we bijkomende wer-
kingsmiddelen om de drempel voor ouders die
over onvoldoende middelen beschikken te verla-
gen. Daarom wordt 80 miljoen frank verdeeld over
alle internaten op basis van het aantal jongeren dat
studeert met een studietoelage. Bij ons zijn 26 jon-
geren in staat om de nodige papieren hiervoor in te
dienen. Wij krijgen hiervoor 2 miljoen frank extra.
We komen dus op een totaal bedrag van 8,3 mil-
joen frank.

We moeten hiervoor jaarlijks verantwoording af-
leggen. Wij hebben een personeelskost van 13,5
miljoen frank. De energiekosten zijn gestegen tot
2,4 miljoen frank : 900.000 frank hiervan gaat naar
verwarming, 1.050.000 frank is voor elektriciteit.
Onderhoud en herstelling zijn goed voor 1,5 mil-
joen frank. Het gaat hier om kosten voor het oplos-
sen van een aantal acute problemen zoals een ver-
warming die stuk was en een dak dat lekte. Echte
renovatie is niet mogelijk. De totale uitgave voor
2000 bedraagt 33 miljoen frank ; in 1999 was dit 37
miljoen frank en in 1998 35 miljoen frank. De da-
ling komt niet omdat we zuinig zijn maar omdat er
acht kamers gesloten zijn bij gebrek aan middelen
om ze te renoveren. De daling in de uitgaven is niet
enkel verbonden met het sluiten van acht kamers.
De werkelijke reden is te zoeken in het feit dat
men maar kan uitgeven wat men werkelijk bezit
aan middelen. Met de voorhanden zijnde middelen

kan men slechts het meest noodzakelijke realise-
ren. Indien in een bepaald jaar enkele miljoenen
minder voorhanden zijn, dan zal dit ook te lezen
zijn in de uitgaven. Een normale werking vereist
echter vele miljoenen meer.

De inkomsten voor 2000 zijn de werkingsmiddelen
van 8,34 miljoen frank en de kostgelden, ongeveer
16 miljoen frank. Een recuperatie onder andere via
maaltijden en drank is 4,8 miljoen frank. Er zijn
ook een aantal andere opbrengsten onder meer
door de verhuring van speelplaatsen en gebouwen
in de vakanties en door pensenkermissen. Er wordt
een verlies van 2 miljoen frank overgedragen op de
inrichtende macht. De minimale kost voor een in-
tern is 140.000 frank per jaar. Ik vraag aan de ou-
ders 80.000 frank. Ik durf niet meer vragen omdat
de verhouding tussen arbeidersjongeren en kinde-
ren van mensen met vrije beroepen dan scheef-
loopt. We krijgen 23.000 frank van de overheid. Er
blijft dus een tekort per intern.

Ik heb eens nagedacht over de besparingsmogelijk-
heden. Besparing op personeel zou er toe leiden
dat ik minder mensen met minder scholing moet
aannemen. Dat zou resulteren in een daling van de
kwaliteit. Wij zouden geen opvoedingsondersteu-
ning meer kunnen bieden. Een tweede mogelijk-
heid is de verhoging van het kostgeld wat zou bete-
kenen dat enkel kinderen van bemiddelde ouders
kunnen deelnemen. Een andere mogelijkheid is
sluiting. We hopen echter dat de overheid zal voor-
zien in een rechtvaardige subsidiëring.

3. Toelichting door mevrouw Lea Moerenhout, se-
cretaris Bureau Internaten VSKO

Mevrouw Lea Moerenhout, secretaris Bureau In-
ternaten : Wij hebben reeds in juli 2000 een dossier
over de vrije internaten overgemaakt aan de minis-
ter. Wij hopen spoedig antwoord te krijgen op onze
vragen en we hopen dat de beloften vervuld zullen
worden. Het volledige dossier zit in de ter beschik-
king gestelde documentatie, samen met een bro-
chure waarin een tiental beheerders van internaten
hun verhaal doen. Er zijn nogal wat verschillen tus-
sen de internaten.

Er zijn internaten verbonden met basisscholen, in-
ternaten met basis- en secundair onderwijs en ge-
combineerde met een vierde graad en met hoger
onderwijs, er zijn gemengde internaten, kleinere en
grotere. Wij willen de internaten verderzetten, doch
we zijn bijna een unicum in Europa. Wij krijgen
zelfs vragen uit Nederland, Duitsland, Frankrijk,
zelfs uit Afrika. Ouders die werken in het buiten-
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land willen een continuïteit in de schoolloopbaan
van hun kinderen garanderen. Er moet aan twee
voorwaarden worden voldaan om zinvol en effi-
ciënt te kunnen werken. De internaten moeten, bij
zorgvuldig beheer, leefbaar zijn. De overheid moet
daarom door subsidiëring een verantwoorde omka-
dering, een normale werking en een behoorlijke in-
frastructuur mogelijk maken. De internaten moe-
ten toegankelijk zijn voor alle mensen die er nood
aan hebben, zeker ook voor mensen met een be-
scheiden inkomen. Internaten, zowel van het ge-
meenschapsonderwijs als van het vrije onderwijs
zijn daar sterk in, denk ik.

In ons dossier dringen wij aan op realisaties op
korte termijn en op realisaties met een visie op
lange termijn. Op korte termijn kunnen kleine
stappen gaandeweg gerealiseerd worden. Mensen
die op internaat werken, beheerders en opvoeders,
moeten niet langer met een extra belasting of fi-
nanciële inspanning geconfronteerd worden. Daar-
om vragen wij opnieuw aan de minister om over-
bruggingskredieten in te schrijven. Dat was beloofd
voor 2001. Als 2002 ook een lege doos blijkt te zijn,
zullen de internaten binnenkort leegstaan.

De studie objectieve verschillen zal uitmaken in
welke mate ook de vrije internaten op een subsi-
diëring mogen rekenen, zoals de voorzitter terecht
aanstipte. Wij vragen om ons de hand te reiken om
in afwachting te overleven.

Het enige ambt dat gesubsidieerd is in de vrije in-
ternaten is dat van de beheerder. Terecht vragen
wij naar gemotiveerde mensen, om dag en nacht
met kinderen van iemand anders bezig te zijn, om
zowel het pedagogisch als het arbeidspersoneel te
begeleiden. Daarvoor heeft men pedagogisch ge-
schoolde krachten nodig, maar ook mensen met er-
varing. Daar loopt de zaak spaak. We zitten in de
knoei met bevoegdheidsbewijzen, maar ook met de
anciënniteit. We dienden reeds een voorstel in om
het besluit op de bekwaamheidsbewijzen en het
bezoldingsbesluit aan te passen. We hopen dat het
dit jaar gerealiseerd kan worden.

Kleuters en kinderen van het lager onderwijs
horen terecht thuis opgevoed te worden. Maar we
vangen in internaten lager onderwijs vaak kinde-
ren op uit uiteengevallen gezinnen. Dit is de moei-
lijkste groep die veel meer omkadering nodig
heeft. Daarop zijn de bijkomende middelen van
twee jaar geleden echter niet van toepassing.

Wij vragen ook een gedifferentieerd systeem van
studietoelagen. Men is druk bezig met de herzie-

ning van studietoelagen, die hopelijk zal leiden tot
een betere tegemoetkoming naar internaten toe.

Wat zijn dan onze vragen op lange termijn ? Een
internaat staat of valt met het personeel. In de vrije
internaten worden wij niet voldoende vergoed.
Zowel het arbeidspersoneel als het pedagogisch
personeel moeten werken op gezinsonvriendelijke
uren. Daar tegenover staat een bediendestatuut
voor onze pedagogische medewerkers. Zij werken
nog altijd in een looncategorie lager dan de inter-
naatsopvoeders van het gemeenschapsonderwijs.
De werkingsmiddelen die ons zijn toegewezen stij-
gen niet in verhouding met de kosten. Vaak be-
spaart men op personeel, wat nog een grotere
werkdruk betekent, dus zeker niet de juiste keuze.

Met de werkingsmiddelen moeten wij ook het
meester-, vak- en dienstpersoneel betalen. Hier
moeten wij het doen met nepstatuten. Reeds van in
1981 – 1982 kunnen wij beschikken over 176 DAC-
arbeidsplaatsen. Doch hoelang zal dit nog duren ?
Deze regering zou daarvoor een oplossing vinden,
maar is er nog geld voorhanden ? Op de arbeids-
markt zijn er anderzijds geen krachten meer be-
schikbaar. We schreven reeds in voor het WEP-
PLUS-project. Doch het gaat hier om arbeids-
krachten voor slechts 1 jaar, die moeten opgeleid
worden.

Wij eisen dus op de eerste plaats gesubsidieerde
opvoeders zoals in het gemeenschapsonderwijs.
Onze opvoeders werken maximum 41 uur per
week, in het gemeenschapsonderwijs slechts 36 uur
en het loon is verschillend. Wij vragen ook wer-
kingsmiddelen die kwaliteitsvol internaatsleven
voor iedereen mogelijk maken. De infrastructuur
moet op punt staan. Er zijn nog een aantal dossiers
uitgesteld door de vijfjaarlijkse inspectie. Wij willen
absoluut meer veiligheid en welzijn garanderen,
maar met welke middelen kunnen wij de grote kos-
ten die de regelgeving veroorzaakt, betalen ?
Dienstpersoneel moet ook al van die werkingsmid-
delen af.

Er moeten middelen komen om de infrastructuur
te vernieuwen en aan te passen aan de nieuwe
noden van de maatschappij. Er moet ruimte zijn
voor groepsleven en privacy, computerondersteu-
ning. De grote heterogeniteit vraagt vele begelei-
dingsvormen in het internaat en ruimte voor initia-
tief van de jongeren. Hiervoor zijn nieuwe of ver-
nieuwde internaatsgebouwen nodig.

Het uitblijven van een rechtmatige subsidiëring
brengt het voortbestaan van de internaten van het
vrije onderwijs in het gedrang. De inrichtende
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machten twijfelen of ze dit werk nog verder zetten.
Wij hopen dat deze hoorzitting mag bijdragen om
de zaak te keren.

4. Toelichting door de heer Jef Wellens, admini-
strateur-generaal van het Gemeenschapsonder-
wijs

De heer Jef Wellens, administrateur-generaal, Ge-
meenschapsonderwijs : Als afgevaardigden van het
Gemeenschapsonderwijs wensen we u oprecht te
danken voor de mogelijkheid om de problematiek
van de internaten in het Gemeenschapsonderwijs
aan de orde te stellen. Aan interesse voor interna-
ten blijkt geen gebrek. Zo zijn er binnen deze
Commissie de mondelinge vragen, interpellaties,
vragen om uitleg geweest. Weliswaar betrof het
hier in hoofdzaak de problematiek van de interna-
ten van de gesubsidieerde sector.

Historisch is dat te verklaren. Waar, bij het tot
stand komen van het schoolpact in 1958 en zelfs bij
de herziening in 1973, het gesubsidieerd onderwijs
wellicht geen punt maakte van de subsidiëring van
de internaten, is ondertussen de maatschappelijke
context in alle internaten dusdanig gewijzigd dat de
overheid sinds 1985 begonnen is met financiële te-
gemoetkomingen aan de gesubsidieerde sector.

Het forfaitaire bedrag en het bedrag per leerling
werden nadien in 1993 verhoogd, de soms deeltijd-
se gesubsidieerde beheerder werd altijd voltijds, in
1999 werden voor de beursgerechtigde internen
additionele middelen voorzien en het is redelijk te
verwachten dat de in de regeringsverklaring en de
beleidsnota van de minister vooropgestelde ver-
ruimde omkadering en meer werkingsmiddelen
voor de gesubsidieerde internaten progressief zul-
len ingevoerd worden.

In deze zouden we ons op een principieel stand-
punt kunnen stellen en verwijzen naar de arresten
van het Arbitragehof 26/92 van 1992 en 23/95 van
1995, waarin gesteld werd dat het indertijd ge-
maakte onderscheid tussen de gefinancierde en de
gesubsidieerde internaten redelijk en verantwoord
zou zijn. Dit doen we echter niet.

Eerder willen we verwijzen naar de andere stelling
van het Arbitragehof dat het aan de decreetgever
toekomt om de meest geschikte financieringsme-
thode te kiezen met betrekking tot de instellingen
die onder zijn bevoegdheid vallen. Wij willen de
nadruk leggen op die andere passages uit het re-
geerakkoord en de beleidsnota die stellen dat in-
ternaten toegankelijk moeten zijn voor iedereen,

ook voor kinderen uit kansarme gezinnen, dat
geldt ook voor het gemeenschapsonderwijs.

Tevens stelt het regeerakkoord dat in het kader
van de werklast progressief een aangepaste omka-
dering moet worden uitgebouwd. Derhalve wensen
wij bij deze discussie die soms ongenuanceerd
wordt gevoerd, aan te tonen dat de probleemstel-
ling complexer en gedifferentieerder is. Hierbij
steunen we op de resultaten van een systematische
bevraging die we in 1998 en 1999 samen met onze
beheerders doorvoerden en een beperkte bevra-
ging die we naar aanleiding van uw uitnodiging bij
onze internaten hebben doorgevoerd.

Er is een dalende trend in het gemeenschapsonder-
wijs voor het gewone onderwijs. Tussen 1996 en
2000 verloren onze gewone internaten 25 percent
van hun populatie. Hiervan is weliswaar 60 percent
toe te schrijven aan het verdwijnen van ruim de
helft van de hogeschoolstudenten. De internen van
het niet-hogeschoolonderwijs verminderden toch
ook met een goede 10 percent. Anderzijds neemt
het aantal internen in onze internaten voor het bui-
tengewoon onderwijs stelselmatig toe. Dit gebeurt
parallel met een groeiend marktaandeel van het
gemeenschapsonderwijs in het buitengewoon on-
derwijs.

Minstens even belangrijk is het profiel van de in-
tern. Door de enquête die we in 1998-99, samen
met de vereniging van de heer Vannutte afgeno-
men hebben, kregen we een vrij accuraat beeld. In
de internaten van het gewoon onderwijs komt 40
percent uit gescheiden of éénoudergezinnen, 9 per-
cent zit op internaat wegens een thuisconflict, 7
percent is geplaatst of begeleid door de jeugdrecht-
bank, het comité voor bijzondere jeugdzorg of
door het OCMW. In de internaten van het buiten-
gewoon onderwijs is dit laatste percentage zelfs 11
percent.

Nochtans is het profiel van de traditionele intern
niet helemaal weg. Men gaat nog steeds op inter-
naat om een bepaalde studierichting te volgen. In
het gewoon onderwijs leveren zelfstandigen, werk-
gevers en vrije beroepen 40 percent van onze inter-
naatspopulatie. Dit aandeel is merkelijk hoger dan
het aandeel dat zij hebben in de totale werkgele-
genheid.

In het buitengewoon onderwijs is het echter an-
ders. Daar komen 61 percent van de leerlingen uit
een milieu van werkzoekenden, van mensen zon-
der beroep of met een onbekende sociale classifi-
catie. Bovendien komt hier slechts 43 percent uit
een gezin met een voltijdse hoofdverdiener.
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Net zoals in de gewone internaten is ook in het
buitengewoon onderwijs het familiaal-relationeel
motief zeer belangrijk voor de internaatskeuze. Als
we ons marktaandeel in het basisonderwijs bekij-
ken komen we tot de vaststelling dat 19 percent
van onze internen uit het basisonderwijs komt en
dat 37 percent van de secundaire internen uit het
algemeen secundair onderwijs komt. Dit is in het
ene geval significant meer en in het andere geval
significant minder dan in de gesubsidieerde sector.

Het percentage van 15 percent dat recht heeft op
een korting, het percentage van 8 percent wanbeta-
lers en het percentage van 3 percent dat moet over-
gemaakt worden aan de registratie van domeinen
geeft een andere indicatie van onze populatie.

Onze beheerders vermelden als andere kwalitatie-
ve elementen de aanvaardingsplicht van het Ge-
meenschapsonderwijs, het feit dat onze scholen
jongens en meisjes omvatten, het feit dat de inter-
naten van het Gemeenschapsonderwijs in regel
niet aan één school verbonden zijn, maar fungeren
voor een bepaalde regio, de sociale en familiale
achtergronden van de internen en het feit tenslotte
dat de Bijzondere Jeugdzorg, de Jeugdrechtbank
het OCMW en de jeugdrechter de weg naar onze
internaten gevonden hebben. Dit is toch wel een
aanduiding dat de populatie veranderd is.

Niet alleen de populatie is veranderd. De gehan-
teerde werkvormen zijn dit echter ook. Bij meer
probleemsituaties in de opvoeding is er nu eenmaal
ook meer nood aan samenwerking met de bijzon-
dere jeugdzorg en het algemeen welzijnswerk.

In uw commissie is er natuurlijk al op gewezen dat
het verschil niet zozeer in de werkingsmiddelen per
intern bestaat, maar dat dit verschil vooral inzake
de omkadering te vinden is. Inzake de werkings-
middelen kunnen we immers stellen dat wij voor
25.528 frank per leerling gesubsidieerd worden,
terwijl het gesubsidieerd onderwijs voor ongeveer
22.908 fr. in de globale werkingsmiddelen onder-
steund wordt. Wij hebben evenwel de extra’s niet
voor beursgerechtigde studenten (70.000 à 80.000
frank per gesubsidieerd intern) en wij hebben geen
DAC-projecten.

Inzake de organieke omkadering is de overkant
van het dal soms groener. De gemiddelde leeftijd
van onze opvoeders is 46 jaar. Bij het gesubsidieerd
onderwijs zijn vaak jonge dynamische krachten
(met een gemiddelde leeftijd van 34 jaar) werk-
zaam. Onze opvoeders worden inderdaad beter
verloond. Ze zijn statutair en worden vast be-
noemd. Dit heeft echter ook nadelen. Ze zijn min-

der flexibel. Men moet maar eens 5 opvoeders heb-
ben in een gemengd internaat. De 5 oudsten zijn
mannen. Er is dan geen enkele manier om een
dame op te nemen. De CAO IV wenst de prestatie-
regeling inzake de nachtprestaties te dereguleren.
Nu telt de nacht voor 3 uur. Men wil dit – inhoude-
lijk terecht – optrekken. Wij weten echter dat als er
geen compensatie komt in de omkadering en de
nacht bijvoorbeeld voor 6 uur zal tellen, dit ten
koste van dienstverlening naar de internen zal
komen.

Voor de heer Vannutte een aantal desiderata van
zijn vereniging naar voor zal brengen, wens ik te
wijzen op de specifieke positie van onze internaten
van het buitengewoon onderwijs. De collega’s van
het gesubsidieerd onderwijs praten immers uitslui-
tend over de internaten van het gewone onderwijs.
De internaten uit het gesubsidieerd buitengewoon
onderwijs hangen af van Welzijn.

In het Gemeenschapsonderwijs daarentegen zijn
onze Medische Pedagogische Instituten en onze In-
stituten voor Buitengewoon Secundair Onderwijs
verbonden aan een onderwijsinstelling. De direc-
teur van een onderwijsinstelling is ook instellings-
hoofd van de internaatsvoorziening van het buiten-
gewoon onderwijs. Het is het Ministerie van On-
derwijs dat het geheel financiert. Terecht is er in
verband met die objectieve verschillen, waar zoveel
over gepraat wordt, gevraagd om ook eens naar de
achterkant van de medaille te kijken en na te gaan
wat de verschillen zijn in de gemeenschaps- en de
gesubsidieerde sector buitengewoon onderwijs. De
omkadering bij Welzijn is merkelijk ruimer, zowel
kwantitatief als kwalitatief.

Er zitten bij Welzijn een gedifferentieerde reeks
kwalificaties. Als we een internaat met 300 inter-
nen als rekenvoorbeeld nemen dan heeft dit in het
Gemeenschapsonderwijs 94 personeelsleden. Onder
Welzijn (gesubsidieerde sector) zijn dit 237 perso-
neelsleden waaronder een afzonderlijke directeur,
3 onderdirecteurs, maatschappelijke werkers en
hoofdopvoeders. Dit is alleszins een bredere en
meer piramidale omkadering. Opvallend is hier
ook de administratieve omkadering. Elk internaat
is 365 dagen 24 op 24 uur open. De opvang is der-
halve permanent en continu. Men zal nu wel zeg-
gen dat ik iets aan het verzwijgen ben, want op
basis van een decretale grondslag zijn er in het Ge-
meenschapsonderwijs drie opvangcentra : in De
Haan, in Koksijde en in Lommel. Als men intern is
in een internaat met een opvangcentrum heeft men
geluk. Men blijft immers ter plekke. Heeft men het
ongeluk van hier geen intern te zijn, dan wordt er
in de weekends en de vakantieperiodes met jou ge-
zeuld. Dit betekent dat er geen continuïteit is in de
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pedagogische opvang van onze internen uit het
buitengewoon onderwijs. Zonder afbreuk te willen
doen aan de verdiensten van de opvangcentra,
moeten we toch stellen dat de pedagogische zorg
naar continuïteit voor de internen niet in elk inter-
naat van het buitengewoon onderwijs van het Ge-
meenschapsonderwijs gegarandeerd is. Los van het
feit dat er ook in de gesubsidieerde sector vaak al-
lerlei voor-, bij- en navoorzieningen instaan voor
de overgang van de instelling naar de leef- en
wooneenheden.

In de nota over het “Beter Bestuurlijk Beleid” in
verband met de hervorming van de Vlaamse admi-
nistratie heeft de regering beslist dat alle inter-
naatsvoorzieningen van het buitengewoon onder-
wijs, de onderwijsaspecten daargelaten, onder de
regelgeving van Welzijn zouden komen. Onze be-
heerders denken daar wisselend over. Dit geef ik
eerlijk toe. Enerzijds wensen zij niet dat de directe
binding met de onderwijsinstelling en de continuï-
teit tussen de onderwijs- en internaatsinstelling
doorbroken wordt. Anderzijds lokt de ruimere en
meer gedifferentieerde omkadering van Welzijn.
Ook hier moet er echter wel een voetnota ge-
plaatst worden. Welzijn betaalt immers, relatief ge-
sproken, het personeel slechter dan Onderwijs.
Naar de leerlingen toe betekent dit echter meer
zorg en kwalitatieve mogelijkheden. Wanneer onze
internaten van het buitengewoon onderwijs zullen
overgaan naar Welzijn voor wat regelgeving be-
treft, zal men toch ook rekening moeten houden
met een aantal voorwaarden onder andere inzake
verloning.

Misschien kan die overgang ervoor zorgen dat een
aantal elementen waar men ook in deze commissie
over gehandeld heeft ; dat een aantal moeilijkhe-
den die wij ondervinden, zoals bijvoorbeeld vragen
over incontinentiemateriaal of het onmiddellijk
innen van het kindergeld, in dat kader kunnen op-
gelost worden.

5. Toelichting door de heer Gilbert Vannutte,
voorzitter van de beheerders van de internaten
van het gemeenschapsonderwijs 

De heer Gilbert Vannutte, voorzitter van de be-
heerders van de internaten van het gemeenschaps-
onderwijs : Ik wil terugkeren naar de praktijk. Ik
moet collega Hanssens bijtreden en stel vast dat we
voor heel wat zaken dezelfde visie hebben. We voe-
ren vaak dezelfde zaken ook uit, zowel qua prak-
tijk als qua concepten, denkpistes en ideologieën
over het welzijn van het kind.

In 1998 en 1999 voerden we inderdaad een enquête
door. Hieruit bleken toch een aantal zaken die heel
frappant zijn. Het is inderdaad zo dat een internaat
uit 2001 geen internaat meer is zoals we dat 20 en
30 jaar geleden kenden. Als ik het een beetje on-
eerbiedig mag zeggen dan moet ik stellen dat we er
destijds voor zorgden dat de leerlingen tijdig gin-
gen slapen, tijdig gingen eten en dat ze tijdig hun
huiswerk maakten. Dit was het dan. Gelukkig is er
aan die tijd een einde gekomen. Internaten hebben
duidelijk een andere invulling gekregen. Men zegt
niet helemaal onterecht dat vandaag een internaat
een gezinsvervangende situatie is. Hier willen we
dus heel graag op inspelen en blijven inspelen.

Anderzijds betekent dit ook dat het geheel een an-
dere invulling krijgt. Die invulling is heel wat
zwaarder geworden. De nadruk ligt vooral op het
sociale vlak. In de vergroting van de zorgverbre-
ding moeten we toch heel wat nieuwe zaken gaan
doen. Men verwacht dan ook heel veel van ons. Dit
is ook bij de collega’s van het vrije onderwijs tot ui-
ting gekomen. Niet alleen de ouders maar ook al-
lerlei andere instanties zoals de Comités voor Bij-
zondere Jeugdzorg en de Jeugdrechtbank verwach-
ten heel veel van ons. In de eerste plaats willen zij
dat wij de kinderen duidelijke structuren aanbie-
den. Dit moet niet alleen op het vlak van het leer-
inhoudelijke maar vooral op het sociale vlak ge-
beuren. De sociale rol van de internaten is niet
meer weg te denken en situeert zich vooral in een
toenemende zorgverbreding.

Internaten van het gemeenschapsonderwijs, met
uitzondering van het buitengewoon onderwijs ver-
vullen een regionale rol ten aanzien van een groep
van scholen. Onze internaten hebben kinderen uit
een tiental verschillende scholen en zijn bovendien
heterogeen samengesteld : jongens en meisjes, ver-
schillende leeftijdgroepen gaande van kleuters
over achttienjarigen tot jong-volwassenen van
meer dan twintig jaar, verschillende studierichtin-
gen, kinderen met een moeilijke sociale en familia-
le achtergrond, geplaatste kinderen, sociaal kwets-
baren, leerbedreigde kinderen en ten slotte acute
opvang in crisissituaties.

We beschikken over een structurele omkadering
maar in de huidige context volstaat die niet meer.
De 1 opvoeder per 21 internen norm is achterhaald
als we de internaten sociaal anders willen organise-
ren. We moeten zoeken naar regels gebaseerd op
functionaliteit en beheersbaarheid. De administra-
tieve omkadering mag evenmin uit het oog verlo-
ren worden. Belangrijk is dat zowel de beheerders
als de opvoeders dringend en blijvend nood heb-
ben aan pedagogische begeleiding en nascholing
gezien de zorgverbreding. De slogan van ons inter-
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naat is “Je tweede thuis”. We proberen in die zin te
werken, maar vaak is het internaat het eerste thuis.
Extra overheidssteun is dus nodig.

We hopen op deze manier een verkeerd beeld
rechtgezet te hebben. Het is niet omdat de gesubsi-
dieerde sector klaagt over hun omkadering, dat het
gemeenschapsonderwijs het land van melk en ho-
ning is.

6. Vragen van de leden en repliek van de sprekers

De heer Gilbert Van Baelen : Internaten vervullen
een belangrijke rol in de discussie over gelijke kan-
sen. Ik ben geschrokken van de prijs per leerling.
Waar begint en waar eindigt de overheidstussen-
komst ?

Heeft men in het VSKO ook de indruk dat de po-
pulatie grondig verandert ? Heeft men in het
VSKO een duidelijk beeld van het verschil in kos-
ten tussen een externe en een interne leerling, re-
kening houdend met alle indirecte kosten van de
externe leerlingen ? Is de relatie met de scholenge-
meenschap anders dan vroeger, toen met een in-
richtende macht moest samengewerkt worden ? 

De heer Luc Martens : De toelichting bevestigt wat
we al gelezen hebben in een aantal studies. Interna-
ten – ongeacht het net waartoe ze behoren – kam-
pen dus met een aantal vergelijkbare en afwijken-
de problemen. Ik heb de indruk dat we de gevan-
gene zijn van onze eigen ervaring. We moeten dat
ontmaskeren. Studiemateriaal kan objectiverend
werken. In welke mate beschikt men over een pro-
fiel van de internaatstudent ? Men geeft ons heel
wat cijfers over de verhouding tussen gewoon en
buitengewoon onderwijs, over de socio-economi-
sche situatie van de ouders, over bijzondere indica-
ties, enzovoort.

Zijn die cijfers recent geobjectiveerd door middel
van studiemateriaal ?

De internaten worden bijna vergeten. We merken
recent allerhande ontwikkelingen op onderwijsge-
bied. Denk maar aan schaalvergroting, het ontstaan
van scholengemeenschappen of het onderscheid
tussen jongens- en meisjesscholen dat verdwijnt.
Welke impact heeft dat op de internaten ? Welke
mogelijkheden kunnen de internaten daaruit put-
ten ?

Er is veel te doen rond netoverschrijdende samen-
werking. Kunnen internaten samenwerken ? Stel
dat het mogelijk is, over welke aspecten hebben we

het dan : alleen maar de infrastructuur of moet ik
het breder zien ?

We moeten een onderscheid maken tussen maatre-
gelen die absoluut noodzakelijk zijn op korte ter-
mijn en maatregelen noodzakelijk op middellange
en lange termijn. Het VSKO maakt een duidelijk
onderscheid, het gemeenschapsonderwijs niet.
Kunnen ze eens een overzicht geven van wat op
korte, middellange en lange termijn nodig is ?

De heer Ludo Sannen : Internaten spelen inder-
daad een belangrijke rol binnen de onderwijszorg.

De vertegenwoordigers van het gemeenschapson-
derwijs hebben mij gewezen op de problemen bin-
nen het buitengewoon onderwijs. Ik ben hun daar
dankbaar voor. Toch merken we blijkbaar een ten-
dens om de reglementering tussen de twee netten
gelijk te schakelen door alles over te hevelen naar
het departement Welzijn. Ik begrijp dat men be-
zorgd is over verloning.

Kunnen de mensen van het gemeenschapsonder-
wijs me vertellen hoeveel hogeschoolstudenten op
internaat leven ? Als we het onderscheid niet
maken kunnen we maar moeilijk vergelijken. Ho-
geschoolstudenten krijgen immers andere sociale
voorzieningen.

Het gemeenschapsonderwijs stelt terecht dat de
huidige omkaderingsnormen onvoldoende zijn ge-
zien de nieuwe uitdagingen. Maar anderzijds zijn
die normen statutair bepaald. Als de gesubsidieer-
de sector vraagt om dezelfde omkadering te creë-
ren, betekent dat dan dat ze zelf mensen kunnen
aantrekken of dat mensen organiek benoemd wor-
den ?

De populatie vergelijken is gevaarlijk. De huidige
populatie binnen het gemeenschapsonderwijs ver-
schilt met die van de gesubsidieerde sector. Maar
wat is de oorzaak daarvan en wat het gevolg ? De
gesubsidieerde sector moet nu eenmaal inschrij-
vingsgeld vragen om te overleven en zo zorgen we
uiteraard voor een zeker onderscheid. In die zin
ben ik blij dat de heer Hanssens iedereen wil toela-
ten. Maar in welke mate vindt mevrouw Moeren-
hout dat gelijkgeschakelde internaten iedereen
moeten toelaten ? Kan de overheid daarin tussen-
komen ?

Het pedagogisch gewicht van internaten is zeer be-
langrijk. Vroeger waren ze sterk verbonden aan
scholen. Nu zijn er echter de scholengemeenschap-
pen. In welke mate acht u het belangrijk dat de di-
versiteit van de internaten behouden blijft ?
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Men probeert de nepstatuten af te schaffen. Is er
ook een regeling uitgewerkt voor DAC’ers die in
internaten actief zijn ?

De heer Julien Librecht : De tussenkomst van de
heer Hanssens en mevrouw Moerenhout in ver-
band met de dienst aan de samenleving heeft me
sterk aangegrepen. Uit een onderzoek van de UIA
is gebleken dat de sociale bestemming van de in-
ternaten sterk aan het veranderen is. Het publiek is
er heel erg verscheiden : het bestaat niet alleen uit
de traditionele gebruikers, maar ook uit kinderen
van repressieve of gescheiden ouders, doorverwe-
zen kinderen uit de bijzondere jeugdzorg, kinderen
met een moeilijk schoolverleden, asielzoekers, en-
zovoort. Hoe ziet u uw dienst aan de samenleving
in het licht van dat enorm gevarieerd publiek ?
Hoe staat uw kwaliteitsintentie tegenover een der-
gelijk profiel ?

Honderdzevenenvijftig Vlaamse internaten zijn op-
genomen in de lijst van de 1213 Vlaamse organisa-
ties voor jeugdhulpverlening in Vlaanderen. Leeft,
in het licht van de grondige hervorming van de sec-
tor, de tendens om internaten structureel in te
schakelen als alternatief voor overbevolkte instel-
lingen ?

De heer André Van Nieuwkerke : Ik heb een be-
denking rond de link tussen Welzijn en Onderwijs.
In het buitengewoon onderwijs bestaan verschil-
lende regimes. Toch denk ik dat de link met Onder-
wijs moet blijven. Het model buitengewoon onder-
wijs van het gemeenschapsonderwijs waarbij de di-
rectie van de school ook de beheerder is van het
internaat is goed. Vaak gaat het om kinderen en
jongeren uit ontwrichte thuismilieus. Ik zou niet
willen dat dit bij de opsplitsing naar Welzijn zou
verwateren. De omkadering bij Welzijn is breder
maar een gelijkekansenbeleid impliceert ook een
goed internaatbeleid vanuit Onderwijs. De aan-
groei in het buitengewoon onderwijs heeft helaas
ook te maken met een tekort aan plaatsen in de
welzijnssector. Een debat met Welzijn dringt zich
dan ook op. Weegt die krapte in de welzijnssector
niet op het internaatbeleid ? Een mengeling van
internen is soms niet aangewezen. Het is pedago-
gisch-sociaal niet gezond kinderen die ver van huis
zijn te mengen met verwaarloosde kinderen.

Ook voor de hogeschoolstudenten moet er een
kwalitatief en betaalbaar aanbod blijven bestaan
vanuit Onderwijs. De prijs van studentenkamers
ligt immers vaak zeer hoog. Ook hierover moeten
we ons bezinnen in het kader van een gelijkekan-
senbeleid.

De heer Kris Van Dijck : Dat deze commissie be-
reid is met de problematiek van de internaten re-
kening te houden, blijkt bijvoorbeeld uit het nieu-
we decreet in verband met de studiebeurzen. Het
probleem is veelomvattend. Er is niet alleen het
verschil tussen de officiële en de vrije internaten, er
is ook een groot verschil in statuten, werkingsmid-
delen en opdracht. Ook het aspect van het buiten-
gewoon onderwijs blijft me bij. Als we in het dos-
sier vooruitgang willen boeken, moet volgens u dan
het onderscheid in regelgeving tussen het officieel
en het vrij initiatief blijven bestaan als beide bereid
zijn dezelfde taken op te nemen en dezelfde op-
drachten waar te maken ?

Op een paar jaar tijd zijn de indirecte kosten voor
het secundair onderwijs met 180 percent gestegen.
Is de kostprijs van de internaten op dezelfde ma-
nier geëvolueerd ? 

De heer André Moreau : Internaten vervullen een
sociale opdracht. Terwijl zich allerlei sociale pro-
blemen voordoen, de tijdsgeest en de populatie
veranderd zijn, zijn de structuur en de werking van
de internaten niet geëvolueerd. De opdracht van
de internaten is veel moeilijker geworden. De
Vlaamse overheid moet daar wat aan doen.

De kost van de interne leerlingen is zeker een pro-
bleem voor kansarme ouders. Dat is ethisch onver-
antwoord. Er moet dan ook dringend een oplossing
komen voor het feit dat sommige ouders hun kin-
deren niet kunnen laten opnemen in een internaat
omdat de kost te hoog is.

Mevrouw Moerenhout heeft heel wat onrechtvaar-
digheden opgesomd en ze vraagt een rechtvaardige
subsidiëring. De vraag rijst of de toestand vandaag
nog houdbaar is. Kan de overheid alles betalen wat
er gevraagd wordt ? Moeten we blijven geloven dat
de overheid alles moet oplossen ? De gesubsidieer-
de en de gemeenschapssector zoeken ieder een op-
lossing. Men zegt voortdurend dat we moeten leren
samenleven in verscheidenheid en dus ook in een
pluralistische instelling. Ik sluit mij aan bij de vraag
van de heer Martens. Hoe zit het met de netover-
schrijdende samenwerking ? Wat zijn de mogelijk-
heden ? Als er in die richting een oplossing komt,
dan wordt de overheid verplicht om zich ethisch op
te stellen en voor elke leerling evenveel subsidies
te geven.

De heer Jos De Meyer : We hebben de bevestiging
gekregen dat de internaten waardevol werk leve-
ren en het elitaire karakter achter zich hebben ge-
laten. Ze hebben een belangrijke sociale functie,
maar worden toch met een risico geconfronteerd.
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De toegankelijkheid en de leefbaarheid worden
bedreigd als er niets gedaan wordt aan de hoge
kostprijs.

Ik stel duidelijk dat het eigen opvoedingsproject
voor de internaten belangrijker is dan voor de in-
stellingen zelf. Het is wenselijk dat er over de par-
tijgrenzen heen werk gemaakt wordt van bijko-
mende ondersteuning.

Voorts had ik graag bijkomende inlichtingen over
de populatie van de internaten. Hoeveel leerlingen
zijn er afkomstig van het basis-, secundair, hoger en
buitengewoon onderwijs ? Hoeveel internaten zijn
er voor jongens, meisjes en hoeveel zijn er ge-
mengd ? Hoeveel internaten bedienen een school
of een scholengemeenschap ? Wat is de vork met
betrekking tot de inschrijvingsgelden en de kost-
prijs ?

De heer Lucien Suykens : Op bladzijde 9 van het
dossier van de vrije internaten lees ik dat die inter-
naten in het verleden konden rekenen op financië-
le steun van een bisdom of congregatie. Waarom
gebeurt dat niet meer ? Hebben die zelf financiële
problemen ?

De heer Jef Wellens : De UIA-studie is kwalitatief
interessant. Daarin zijn een aantal bevoorrechte
getuigen gehoord om een vergelijking te maken
tussen de voorzieningen van de reguliere interna-
ten enerzijds en de bijzondere jeugdzorg ander-
zijds. De bevraging die we in 1998 en 1999 in het
Gemeenschapsonderwijs gedaan hebben samen
met de beheerders, bevat precieze cijfers. De res-
pons was vrij groot, namelijk 95 percent. Per on-
derwijsniveau zit er 0,86 percent in het kleuteron-
derwijs en 14 percent in het basisonderwijs. Als we
die gegevens vergelijken met die van het VSKO,
dan blijkt dat bij ons een relatief groter aandeel
kinderen afkomstig is uit het basisonderwijs. In het
secundair onderwijs bij ons is het aandeel ASO (36
percent) kleiner dan het aandeel TSO en BSO (60
percent). Het aandeel kinderen van gescheiden ou-
ders bedraagt 28 percent en van eenoudergezinnen
11 percent ; het aantal kinderen dat recht heeft op
korting is 15 percent ; er zijn 8 percent wanbetalers,
enzovoort.

Wat het gewoon onderwijs betreft is de populatie
3325 van wie 662 in het hoger onderwijs en 2663 in
het niet-hoger onderwijs. Dat is een vermindering
sinds 1996 toen we nog 4342 internen hadden. In
het hoger onderwijs waren er toen nog 1277 inter-
nen ; dat is een halvering. Zestig percent van het
verlies tussen 1996 en 2000 is te wijten aan de ho-
geschoolstudenten. Die tellen niet mee voor de

omkaderings- en werkingskosten, alleen voor het
bepalen van de rationalisatienorm. Als ik het cijfer
2663 vergelijk met het aantal gefinancierde inter-
nen, dan merk ik een verschil van 100. Dat komt
omdat een aantal leerlingen in onze internaten
voor de omkadering en werkingskosten niet mee-
tellen. Men kan ideeën hebben over netoverschrij-
dend werken, maar de realiteit is dat als we net-
overschrijdend werken, de leerlingen die niet uit
het gemeenschapsonderwijs komen, niet altijd
meetellen voor de financiering.

Het buitengewoon onderwijs is gegroeid van 747 in
1995 naar 1010 in het jaar 2000.

De heer Sannen spreekt over een oorzaak- en ge-
volgrelatie. Dat klopt gedeeltelijk. Men dient naar
de realiteit te kijken. Volgens cijfers uit 1998 (com-
missie ingesteld naar aanleiding van CAO IV) va-
riëren de kostgelden in het Gemeenschapsonder-
wijs tussen 44.000 en 69.000 frank. Ik beschik niet
over recente gegevens, omdat de situatie sinds 2000
veranderd is. De dotatie die we krijgen, komt te-
recht bij de scholengroepen, die het geld zelf toe-
wijzen aan de scholen en de internaten.

Nu zijn de schoolgroepen bevoegd. Werd bijvoor-
beeld vroeger de kostprijs door centrale richtlijnen
bepaald, dan beslissen de schoolgroepen sinds 1 ja-
nuari 2000 volledig autonoom.

Ik wil hier niet polemiseren, maar voor beursge-
rechtigde internen krijgen wij extra geen frank,
meer zelfs we geven reductie op het kostgeld.

De heer Gilbert Vannutte : Financieel is er dus
toch wel een verschil.

Mevrouw Lea Moerenhout : Onze internaten lopen
terug. Geen kwestie van geen vraag naar, wel van
geen aanbod meer, want gesloten. Of onvoldoende
middelen om nog te vernieuwen. Op 1 februari
hadden wij 7.625 gesubsidieerde internen. Daar
komen een aantal leerlingen uit het Buitengewoon
Onderwijs (BuO) bij, waarvoor we geen subsidies
krijgen. Als wij die aanvaarden dan is het omdat er
in de regio geen internaat of geen MPI voorhanden
is. Deze 16 kinderen vergen extra zorg. Nu zijn wij
niet de grootste op het vlak van internaten met
kleuter- en basisonderwijs en we zijn evenmin vra-
gende partij naar internaten voor die kinderen.
Overigens, ons aantal kinderen ligt op 1 september
lager dan op 1 februari, omdat wij in de loop van
het jaar op een aantal vragen naar noodopvang in-
gaan. In de tweede en derde graad BSO en TSO
samen ligt het aantal internen minstens één vierde
hoger dan in het ASO.
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Vooral in West-Vlaanderen hebben wij het grootst
aantal internaten, door enkele specifieke scholen
zoals de hotelscholen, met 300 tot 400 leerlingen.

Opvallend is ook dat die internaten teruglopen,
waar het in de sector minder goed gaat, zoals in de
hotelsector of in die van de verpleegkunde. En
waar er nog een vierde graad bestaat, de vroegere
A2, loopt het aantal internen sterk terug, te wijten
aan de hertekening van het hoger onderwijs.

Wat is nu het profiel van onze internen en interna-
ten ? Het aantal internen uit de eigen school gaat
achteruit. De vrije internaten staan dus voor meer-
dere scholen, zeker voor de scholengemeenschap.
Wat betreft gemengd en niet-gemengd : meer dan
50 percent is al gemengd, steeds meer internaten
stappen naar gemengd over, dit op vraag van de
ouders. Is de school gemengd, dan willen zij ook
een gemengd internaat.

Een uitzondering is Hoogstraten, waar een jon-
gens- en een meisjesinternaat is. Beide staan open
voor jongens en meisjes uit alle scholen van Hoog-
straten. Wij krijgen ook leerlingen uit het gemeen-
schapsonderwijs, vooral als zij in de regio geen in-
ternaat hebben. Sowieso wordt bij ons elke betoe-
laagde leerling ook als intern gesubsidieerd. Dat is
niet zo in het gemeenschapsonderwijs. Dat verschil
was mij onbekend.

De heer Jef Wellens : Mij ook. Dat een aantal in-
terne leerlingen niet financierbaar zijn, is wel juist.

Mevrouw Lea Moerenhout : De subsidies worden
bij ons rechtstreeks aan de internaten uitbetaald,
daarom heb ik daar zicht op. Ook het beeld van de
populatie is gewijzigd, en weerspiegelt de populatie
in de school. De vraag naar zorgverbreding is, net
zoals in het gemeenschapsonderwijs, sterk aanwe-
zig. Daar gaan we op in, al zijn er grenzen. Wat is
immers de draagkracht van de groep leerlingen,
van de omkadering ? Voor bijzondere jeugdzorg
willen we niet spelen. Wel willen we een doorsnee
internaat blijven, dat het weliswaar wil opnemen
voor internen met problemen.

De voorzitter : Was er nog de vraag van de heer
Sannen over de populatie : welke voorwaarden de
overheid zal opleggen inzake toegankelijkheid ?

De heer Wim Hanssens : Vooreerst mijn dank voor
de uitgebreide vraagstelling. Meer en meer onder-
vind ik dat we inzake toegankelijkheid een aantal
diensten moeten bijsturen. Als ze bij ons niet te-
recht kunnen, dan moeten wij de leerlingen door-
verwijzen.

Onze eerste opdracht is immers nog altijd elke jon-
gere zo goed mogelijk laten studeren, geen thera-
pie geven. Het gemeenschapsonderwijs neemt ie-
dereen op, wij beantwoorden enkel vragen om
hulp. Onze wachtlijsten tijdens de vakantie zouden
mij ertoe kunnen verleiden om die leerlingen toe
te laten die het best betalen. Niets van, wel de
meest behoeftige, dat kind opnemen wiens sociale
context niet de beste is om te studeren. Ons werk is
dus ook doorverwijzen. Is ons internaat volzet, dan
verwijzen wij door naar andere scholen en interna-
ten, ook naar die van het gemeenschapsonderwijs.

De voorzitter : Heeft de krapte in de welzijnssector
een invloed op de populatie ? 

De heer Wim Hanssens : Ik voel die druk. Diensten
zoals CLB, Comité Bijzondere Jeugdzorg, Bemid-
delingscommissie, en dergelijke, doen regelmatig
beroep op onze diensten. Het is aan ons om na te
gaan of de hulpvraag beantwoord kan worden door
een internaatswerking. Indien de hulpvraag slechts
beantwoord kan worden door andere professionele
diensten, dan hebben we de plicht om door te ver-
wijzen. Dit is enkel in het belang van het kind.

We dienen regelmatig een beroep te doen op dien-
sten allerhande, bijvoorbeeld CGZ. Tot onze spijt
gaat dit vaak gepaard met wachttijden. In geval van
acute nood springen we soms in de bres. Dit is dan
slechts een tijdelijke oplossing en kan nooit resul-
teren in dé oplossing voor dergelijke problematie-
ken.

De heer Jef Wellens : Om deze vergadering voor te
bereiden, stuurden we een mail naar onze beheer-
ders. Een van de berichten die ik terugkreeg, luidde
dat de jeugdrechtbanken het buitengewoon onder-
wijs ontdekt hebben.

De heer Gilbert Vannutte : Wijzelf hebben in Has-
selt nog geen problemen met de capaciteit. Een op-
lossing voor een korte crisissituatie is bij ons – in
tegenstelling tot bij andere internaten – dan ook
mogelijk. Andere internaten, bijvoorbeeld het MPI
Sint Niklaas, hebben wel problemen. Heel wat kin-
deren in crisissituaties worden immers doorverwe-
zen door centra voor leerlingenbegeleiding en ge-
rechtelijke instanties.

De heer Ludo Sannen : Brengt dat geen risico met
zich mee ? Komt de identiteit van de internaten
daardoor niet in het gedrang ? Zij moeten onder-
wijs verstrekken. Het is toch de bedoeling om aan
de hand van een bepaalde structuur de leerlingen
de kans te geven hun capaciteiten aan te wenden.
Het is niet de bedoeling een oplossing te vinden
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voor familiale probleemsituaties. Kan het onder-
wijs deze druk aan ?

De heer Gilbert Vannutte : De druk is inderdaad
groot. Maar als we met concrete probleemsituaties
worden geconfronteerd, willen we er ons toe enga-
geren om daar een oplossing voor te vinden. Vaak
vinden we die ook, wat ons sterkt in ons idealisme.
Het belang van het kind primeert immers, al is het
inderdaad onze opdracht niet, toch voelen we ons
verantwoordelijk.

De voorzitter : De heer Martens had een vraag
over de netoverschrijding en de samenwerking tus-
sen de verschillende netten. De heer Sannen had
een vraag over de diversiteit van het pedagogisch
project, waar de heer De Meyer zich bij aansloot.
De heren Van Dijck en Moreau vroegen zich af of
die netten nog wel nodig waren.

De heer Jef Wellens : Het gemeenschapsonderwijs
vindt het geen probleem om netoverschrijdend te
werken. Maar de volledige netoverschrijding zal
nog niet voor overmorgen zijn. De integratie van
het openbaar gesubsidieerd en het Gemeenschaps-
onderwijs lijkt ons een goede tussenstap.

Wij zijn voorstander van een uniforme, maar gedi-
versifieerde regelgeving. Er moet een basiskader
zijn, met daarboven een gediversifieerd kader. Zo
kan men rekening houden met de eigenheid van de
populatie van de school, want daar kunnen grote
verschillen in bestaan.

De heer Wim Hanssens : Ik ben zelf een product
van verschillende netten, en ik ben dan ook zeer
blij dat mijn ouders die keuze hebben kunnen
maken. Ik heb een groot respect voor mijn voor-
gangers, die ervoor hebben gezorgd dat de inter-
naatswerking in het vrije onderwijs is wat ze van-
daag is. Verscheidenheid is een rijkdom en niet zo-
zeer een belemmering.

Mevrouw Lea Moerenhout : Verscheidenheid is in-
derdaad een rijkdom. Ik twijfel eraan of dat ver-
scheidenheid trouwens meer geld kost.

De heer Ludo Sannen : Ik ben het met u eens als
het over verscheidenheid van projecten gaat. Maar
vindt u dat een school zich ook mag beperken tot
een bepaalde doelgroep ?

Mevrouw Lea Moerenhout : Ik heb het hier over
verscheidenheid van project, natuurlijk. Sommige
internaten zijn nog verbonden aan bepaalde scho-
len, maar dat wordt toch wel opengebroken.

De voorzitter : Er waren nog wat vragen over de
kostprijs. De heer Van Baelen vroeg naar het on-
derscheid tussen interne en externe leerlingen. De
heer Van Dijck verwees naar de stijging van de in-
directe kosten in het onderwijs en vroeg zich af of
dat ook geldt voor de internaten. De heer De
Meyer had vragen over de vork kostprijs van de
leerling en het inschrijvingsgeld.

De heer Wim Hanssens : Bij ons is de jaarlijkse
kostprijs van de leerling gestegen van 68.000 frank
begin jaren negentig tot 80.000 frank nu. Het aan-
deel kinderen van arbeiders is dan ook sterk ge-
daald.

De kosten zijn inderdaad gestegen. De lonen wer-
den geïndexeerd, er werden loonsverhogingen be-
dongen bij het ministerie van Onderwijs. Onze
werkingsmiddelen zijn ondertussen echter wel het-
zelfde gebleven.

Mevrouw Lea Moerenhout : De kostprijs stijgt
jaarlijks met 1.000 tot 2.000 frank. Bij grotere
sprongen haken de ouders af. Het is wel opvallend
dat internaten aan de kust veel duurder zijn dan
bijvoorbeeld in Limburg. Het gaat om significante
verschillen. Internaten geven reducties, maar dat
verschilt van internaat tot internaat. We hebben
ook problemen met slechte betalers. Het is niet al-
tijd eenvoudig een oplossing te vinden voor deze
problemen.

De kosten stijgen dus. Indien we deze kosten door-
rekenen aan de ouders, krijgen we minder inschrij-
vingen. Zo niet kunnen we ons personeel niet ver-
goeden, de gebouwen niet onderhouden, en lopen
we vast. De steun van het bisdom en de congrega-
ties in het verleden werd voornamelijk gerealiseerd
door de mensen die ze ter beschikking stelden. Het
aantal priesters en religieuzen daalt en hun taken
moeten nu door andere mensen uitgevoerd wor-
den. Van daaruit kunnen we nog weinig middelen
verwachten. Ze stellen enkel de gebouwen ter be-
schikking maar deze vragen onderhoud en renova-
tie.

De heer Wim Hanssens : Onze mensen hebben
recht op een statuut. Dat betekent niet dat de flexi-
biliteit daalt of dat zij minder gemotiveerd zouden
zijn. We werken vooral met jonge, gemotiveerde en
dynamische opvoeders. We werven niet gauw
krachten aan met meer anciënniteit omdat ze te
duur zijn. Dat gaat soms ten koste van de werking.

De heer Ludo Sannen : In de vorige regeerperiode
werd in een hoorzitting nog gezegd dat men ge-
woon de middelen wou om zelf een personeelsbe-
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leid te voeren. Nu zegt men dat men liever een or-
ganiek systeem heeft dat voor iedereen geldt.

Mevrouw Lea Moerenhout : Nu vragen we duide-
lijk een organiek ambt. Dat verhoogt de inzetbaar-
heid en de overstapmogelijkheden van ons perso-
neel. Ook de link tussen internaten en onderwijs
kan zo verzekerd worden.

De heer Jef Wellens : In het buitengewoon onder-
wijs heerst een dubbel gevoel. De gedifferentieerde
omkadering vanwege het departement Welzijn,
zowel kwalitatief als kwantitatief, lokt ons aan. Als
men statutair wil worden, zoals in Onderwijs, zijn
er wel een aantal kleine hindernissen zoals be-
kwaamheidsbewijzen en loon. Anderzijds willen we
de band met onderwijs van KB nr. 184, waardoor
personeel van het internaat voor de begeleiding
van internen in het onderwijs kunnen ingezet wor-
den, behouden. In het gesubsidieerd onderwijs is
het de omgekeerde situatie. Daar kunnen mensen
uit de scholen in gewone internaten ingezet wor-
den.

Enerzijds willen we komen tot een verbeterde re-
gelgeving en omkadering, kwalitatief en kwantita-
tief, anderzijds willen we de band met de school
niet missen.

De heer Gilbert Vannutte : De gewone internaten
willen de noodzakelijke dienstverlening voor kin-
deren en maatschappij behouden. Om kwaliteitsvol
te werken met aandacht voor zorgbreedte, zijn een
aantal tegemoetkomingen noodzakelijk. We moe-
ten afstappen van de oubollige en rigide regeling
waarbij we één opvoeder per 21 internen krijgen.
We zouden bijvoorbeeld kunnen werken met een
basispakket van aantal uren, gekoppeld aan het
aantal uren dat het internaat open is en de specifi-
citeit van de populatie. Op basis hiervan kan een
bepaald aantal uren toegekend worden.

Nieuwe mensen motiveren om te werken in het on-
derwijs is niet gemakkelijk. Vandaar is er ook geen
doorstroming naar internaten. De regel is nog al-
tijd dat een pedagogisch diploma vereist is. Het is
jammer dat de opvoeders van internaten niet in de
vervangingspool opgenomen zijn. Dan blijven
enkel de mensen uit de bijzondere jeugdzorg over.
Het moet mogelijk worden om deze mensen aan te
nemen.

We zouden niet enkel de gewone opvoeder met
een pedagogisch diploma moeten kunnen inscha-
kelen, maar ook maatschappelijke assistenten en
dergelijke. Op lange termijn zou er een goede ver-
goeding voor de nachtdiensten moeten komen. Nu

worden de mensen slechts drie uur per nacht be-
taald, terwijl hun actieve verantwoordelijkheid de
ganse nacht van toepassing is. De infrastructuur zal
ook moeten aangepast worden aan de hedendaag-
se noden.

De heer Gilbert Van Baelen : Willen zij eerder een
leerlinggestuurde financiering of een instellingge-
stuurde financiering ?

De heer Gilbert Vannutte : Het is de bedoeling dat
alle instellingen vertrekken van dezelfde basis. Het
aantal bijkomende uren moet aangepast worden
aan het aantal uren dat de instelling open is en aan
de samenstelling van de populatie.

Mevrouw Lea Moerenhout : We hebben onze vra-
gen en verzuchtingen al bekend gemaakt. We gaan
niet zo ver als onze collega’s uit het gemeenschaps-
onderwijs. Als we vergelijken met de cijfers uit het
gemeenschapsonderwijs, hebben we altijd een gro-
tere kost. De opvoeders hebben nochtans dezelfde
vragen en noden, die wij op een andere manier
moeten beantwoorden. Met een bediendenstatuut
hebben wij meer vrijheid om bijvoorbeeld ook
maatschappelijk werkers aan te trekken. Ook deze
mensen zijn, omwille van de beperkte middelen,
niet geneigd om bij ons te komen werken.

Wij hebben 8259 internen minder dan in 1985, op
het ogenblik dat de subsidieregeling in voege trad.
Dat bespaart de Vlaamse Gemeenschap 260 mil-
joen frank. Wij krijgen daarvan slechts 80 miljoen
frank terug. We denken dus dat er nog ruimte is
voor bijkomende subsidiëring.

De heer Wim Hanssens : Het is inderdaad hoog-
dringend. Ik vind het pijnlijk als pedagogisch goed
functionerende internaten met een vrij groot aan-
tal internen onmiddellijk moeten beslissen om hun
deuren te sluiten omwille van het feit dat de inrich-
tende macht niet in de mogelijkheid is de ontbre-
kende financiële middelen bij te passen. We stellen
vast dat de nood aan degelijke opvoedingsonder-
steuning op dit moment reëel aanwezig is. Deze
dienst moet daarom behouden blijven

De voorzitter : Ik geloof dat we een bevestiging
kregen van datgene waarvan we al overtuigd
waren. Zoals de heer Hanssens zei is de nood bij-
zonder hoog in de internaten.

Wij hebben belangrijke taken voor de boeg. Ik
hoop dat wij erin slagen een oplossing te vinden
om de leefbaarheid van de internaten en de wer-
king te garanderen voor de toekomst, ook omwille
van de belangrijke sociale rol van de internaten.
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De heer Vannutte verklaarde reeds dat gewerkt
wordt met heel veel idealisme. Als er voldoende
middelen gegeven worden aan de internaten, moet
dat idealisme blijven, geloof ik. De mensen die er
dagelijks mee bezig zijn stralen dat idealisme uit en
de bezieling waarmee gewerkt wordt. Hopelijk
blijft dat zo in de toekomst. Ik wil u bedanken voor
uw belangrijke inbreng.

De verslaggever, De voorzitter,

Frans RAMON Gilbert VANLEENHOVE
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Evolutie: aantal gesubsldleerde internen, internaten, beheerders 

1985-1986 19904 991 2000-2001 

telling 
1&/2001 

aantal gesubsidieerde internen 

aantal gesubsidieerde internaten 

aantal beheerders: 

- Deeltïjds (30-49 internen) 

- voltijds (+ 50 internen) 

15,884 _ 7.625 

190 125 98 

_ - 

- 35 

90 98 

Besparing voor de Vlaamse overheid 

aantal gesubsidieerde internen 

aantal gesubsidieerde internaten 

aantal beheerders: 

- deeltijds (30-49 internen) - 35 

- voltijds (+ 50 internen) 

verschil 

19852001 

- 8.259 

- 92 

+8 

besparing 

- 191.327.994 BEF 

- 69.158.884 BEF 

Meeruitgave voor de Vlaamse overheid 

bijkomende toelage vanaf 1/1/1999 + 80.000.000 BEF 

Besparing door de Vlaamse overheid 180.000.000 BEF 
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a. personeelsleden zonder HOKT 

barema code 122: bruto jaarwedde 

1/12/1999 1/9/2000 

( Oanc.) 559,978 BEF Sti9.976 BEF 

(27 anc.) 982.463 BEF 982A53 BEF 

b. personeelsleden met HOKT 

barema code 158: btuto jaarwedde 

1/12/1999 1/912000 

1/12!2000 

550.970 BEF 

982.453 BEF 

m2/2aao 

( 0 anc.) WL676l3EF 642.976 BEF 642.976 BEF 

(27 anc.) 1.089.311 BEF l.OS9.Sll BEF 1.099.311 BEF 

a. personeelsleden zonder HOKT 

barema code 122: bruto jaarwedde 

1/12/2000 

( 0 anc.) 559.978 BEF 

( 9 anc.) 726,511 BEF 

(27 anc.) 982.453 BEF 

b. personeelsleden met HOKT 

barema code 158: bruto jaarwedde 

1/9/2000 

( 0 anc.) 642.976 BEF 

( 9 anc.) 818-929 BEF 

(27 anc.) 1.089311 BEF 

a. personeelsleden zonder HOKT 

barema code 125: bruto jaarwedde 

111211999 1/9/2000 1/12l2ow 

( 0 anc.) 642 976 BEF 642.976 BEF 642.976 BEF 

(27 anc.) 1.08!&309 BEF l.O6@.3OB BEF 1 .O!ZLSOB BEF 

b. personeelsleden met HOKT 

barema code 159: bruto jaarwedde 

1/12/1999 1/9/2cmo 1/12/2000 

( Oanc,) 670.411 BEF 678.411 BEF 

(27 em.) 1.146.643 BEF 1.146.843 BEF 

82.998 BEF 

92.418 BEF 

116.856 BEF 

36.435 BEF 

1 BEF 

59.552 BEF 

a. personeelsleden zonder HOKT 

barema code 125: bruto jaanmdde 

1/12/2000 

( 0 anc.) 642.976 BEF 

( 9 anc.) 818.929 BEF 

(27 snc.) 1.099.309 BEF 

b. personeelsleden mat HOKT 

barema code 159: bruto jaarwedde 

1/9/2000 

( 0 snc.) 679.411 BEF 

( 9 anc.) 818.928 BEF 

(26 anc,) 1.146.843 BEF 
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Aan elk gesubsidieerd internaat worden, naar rato van het aantal internen, door de Vlaamse 
Gemeenschap erkende opvoeders toegekend op dezelfde wijze als in de gemeenschapsintematen, 

De Vlaamse G8meenschap draagt de bIjkomende lasten: 

1. Gesubsidieerde opvoeders hebben recht op 

- een vaste benoeming 
- op reaffectatie 

2. Bij ziekte wordt een vervanger aangeworven die betaald wordt door de Vlaamse Gemeenschap. 

Berekening aantal gesubsidieerde opvoeders 

1 opvoeder per internaat 98 internaten 98 opvoeders 

1 opvoeder per 21 internen 7625 internen 363 opvoeders 

totaal 461 opvoeders 1 

Berekening loonmassa: 460 gesubsidieerde opvoeder5 die de weddenschalen van 
intemaatsopvoeder (zoals in het gemeenschapsonderwijs) genieten 

weddenschelen van l.%!OOO - gemiddelde anciënnlfeit 9 jaar 

barema code 126 818.929 BEF x 230 = 188.353.670 BEF 

barema mde 159 818.928 BEF x 230 = 188.353.440 BEF 

totaal 376.707.110 BEF 

Werkgeversbijdrage van de overheid = ;t 16.74 % 

6.306.770 BEF 
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Bij de vijfjaarlijkse inspectie die dit schooljaar in de internaten plaatsvond, werden terecht volgende 
verslagen en attesten opgevraagd; 

1. Een recent brandweerverslag 

2. Met keuringsattest van de elektrische installatie 

3. Het keurlngsattest van de gasimtallatle 

4. Het keuringsatiest van de centrale verwamingsPnstallatie 

5. Het keuringsattest van de liften 

6. Het verslag van de preventieadviseur 

7. Alle verslagen van evacuatieoefeningen 

8. De vergunning van de gezondheidsinapectle 

Internaten ijveren voor (meer) veiligheid en welzijn en willen de regelgever hierin volgen. De 
regelgeving neemt steeds toe, Ook de kosten om aan de striktere normen te beantwoorden stijgen 
voortdurend. 


